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REVISTA PRESEI 

 

 Dancă: Proiectul de lege pentru abilitarea Guvernului de a emite ordonanţe 

în vacanţa parlamentară, aprobat 

Proiectul de lege pentru abilitarea Guvernului de a emite ordonanţe pe perioada 

vacanţei parlamentare a fost aprobat, în şedinţa de joi a Executivului, a anunţat 

şeful Cancelariei prim-ministrului, Ionel Dancă. 

 

"Guvernul a aprobat astăzi şi proiectul de lege pentru abilitarea Guvernului pentru 

a emite ordonanţe (...) pe perioada vacanţei parlamentare. Domeniile în care 

Guvernul poate emite ordonanţe (...) variază de la domeniul fiscal-bugetar, 

rectificarea bugetară pentru anul 2020, rectificare necesară după încheierea 

primului semestru şi evaluarea situaţiei economico-financiare în conformitate cu 

Legea responsabilităţii fiscal-bugetare, domeniul economic, domeniul sănătăţii, 

transporturilor, educaţiei, muncii şi protecţiei sociale. Ministerele au înaintat 

solicitări pentru emiterea unor ordonanţe (...)", a declarat Ionel Dancă, la finalul 

şedinţei de Guvern.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Program de susţinere a companiilor mari afectate de pandemie | AUDIO 

Ministrul Finanțelor a oferit, joi, mai multe detalii despre programul prin care 

companiile mari afectate de criză vor fi sprijinite. 

Proiectul este asemănător IMM Invest. 

“O garanție în numele și contul statului pentru companiile afectate de pandemie. 

Acesta acoperă în proporție de cel mult 90% necesarul de garantare. Este pentru 

credite noi și credite acordate de băncile comerciale pentru realizarea de investiții 

și/sau susținerea activității curente a companiilor beneficiare. 
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A doua măsură constă în acordarea finanțări cu componente de ajutor de stat, în 

numele și contul statului, pentru companiile afectate de pandemie, pentru 

realizarea de investiții sau susținerea activităților curente. 

A treia măsură, compensarea dobânzii la credite în derulare”, a declarat Florin 

Cîțu. 

Programul are un buget total de aproape 8 miliarde lei și ar putea începe în trei 

săptămâni, a mai spus ministrul Finanțelor, care a subliniat că a fost adăugată în 

program încă o categorie beneficiară. 

“Am adăugat încă o categorie de companii – întreprinderi afiliate sau parteneri, 

care au peste 250 de angajați”, a adăugat șeful Finanţelor. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Vela anunţă un program uriaş de dotare a sistemului de urgenţă. Sute de 

autospeciale, 12 elicoptere şi un centru de răspuns la dezastre  

Ministrul Afacerilor Interne Marcel Vela a anunţat joi un program uriaş de dotare a 

sistemului naţional de urgenţă, finanţat cu 3,2 miliarde lei bani europeni.  

„Guvernul a adoptat o hotărâre prin care aprobă nota de fundamentare pentru 

efectuarea cheltuielilor proiectului de investiţii «Viziune 2020». Este vorba despre 

finanţarea proiectului care se realizează din fonduri externe nerambursabile. Suma 

este de 3,2 miliarde lei, echivalentul a 681 milioane euro. Uniunea Europeană va 

susţine în lei echivalentul a 2,7 miliarde lei. Proiectul vizează creşterea nivelului de 

pregătire pentru o reacţie rapidă şi eficientă la dezastre a echipajelor de 

intervenţie”, a anunţat Marcel Vela.  

Principalele achiziţii:  

- 60 de autospeciale de descarcerare  

- 49 containere cu echipamente individuale de protecţie  

- 63 camioane cu sistem hidraulic de încărcare-descărcare 276 autospeciale de 

stingere cu apă şi spumă  

- 33 de centre de comandă pentru puncte de comandă medii  
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- 18 autoplatforme  

- 42 autospeciale de primă intervenţie pentru lucru cu apă la înaltă presiune şi 

hidroperforare - o navă multirol  

- 3 şalupe mutirol  

- un centru naţional de răspuns la dezastre unde va exista un centru de 

comandă la nivelul Capitalei  

- 12 elicoptere, dintre care 6 elicoptere uşoare, deja în procedură de achiziţie 

şi livrare, şi 6 elicoptere medii şi grele pentru uscat şi zona maritimă, în 

prezent în procedură de negociere competitivă. 

(Sursa: adevarul.ro) 

 

 Ce scrie FMI despre măsurile luate de România în pandemie și cele pentru 

relansarea economiei  

Fondul Monetar Internațional a evaluat constant măsurile luate de cele 189 de țări 

membre. Între aceste evaluări, există și una care vizează România, revizuită ultima 

dată la finalul lui mai.  

COVID-19 s-a răspândit în România cu 18.791 de cazuri confirmate și 1.229 de 

decedați, la 28 mai. Guvernul a implementat o serie de măsuri pentru a întârzia 

răspândirea coronavirusului și pentru a sprijini oamenii, locurile de muncă și 

întreprinderile. S-a declarat situația de urgență națională, iar testarea a fost sporită. 

S-au luat măsuri de distanțare socială, inclusiv închiderea școlilor și a 

divertismentului. Au fost restricții de deplasare și circulație internă și aufost 

limitate prețurile la combustibili și utilități.   

Redeschiderea economiei  

Redeschiderea economiei s-a făcut treptat, începând cu 15 mai. Într-o primă etapă, 

coafoarele, bibliotecile, cabinetele stomatologice, magazinele mici și muzeele au 

fost redeschise, iar oamenii și-au  pot părăsi casele fără o declarație cu privire la 

scopurile călătoriei (necesară în continuare pentru călătorii în afara orașelor).   
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Este obligatorie purtarea măștilor în spațiile închise din public, cum ar fi 

magazinele și în transportul public. Sportul profesionist se va relua în condiții 

speciale. Școlile vor rămâne închise pentru restul anului școlar, cu excepția elevilor 

de clasa a opta și a douăsprezecea care au examenele de absolvire.  

Răspunsurile cheie ale politicii fiscale  

Măsurile-cheie de venituri și cheltuieli anunțate până în prezent sunt de 

aproximativ 2% din PIB-ul din 2019.  

S-au alocat fonduri suplimentare pentru sistemul de sănătate și pentru acoperirea 

parțială a salariilor părinților care stau acasă pentru perioada în care școlile sunt 

închise.     

Au existat și  măsuri pentru sprijinirea întreprinderilor, inclusiv acoperirea parțială 

a salariilor lucrătorilor independenți și a lucrătorilor în pericol de a fi concediați 

pentru o perioadă inițială de o lună (plata șomajului tehnic în limita a 75% din 

salariul minim brut pe economie). De asemenea s-a amânat platar utilităților pentru 

IMM-uri. În plus, guvernul oferă 15 miliarde de lei de garanții - echivalent cu 1,5% 

din PIB - pentru garanții de împrumut și dobândă subvenționată pentru capitalul de 

lucru și investițiile IMM-urilor. Ulterior, sistemul de garanții a fost majorat de 

Parlament la 30 de miliarde de lei (3% din PIB). Alte măsuri au inclus rambursarea 

mai rapidă a TVA, suspendarea executării restanțielor fiscale, suspendarea 

controalelor autorităților fiscale, reduceri la plata impozitelor pe profit și amânarea 

impozitului pe proprietate cu trei luni.  

Politica monetară   

Printre măsurile cheie se numără: reducerea ratei politicii monetare cu 0,50 puncte 

procentuale la 2 la sută, restrângerea coridorului definit de ratele dobânzilor la 

facilitățile permanente în jurul ratei politicii monetare la ± 0,5 puncte procentuale 

de la ± 1,0 puncte procentuale, furnizarea de lichidități instituțiilor de credit prin 

tranzacții repo (tranzacții de răscumpărare cu titluri de stat),  achiziționarea de 

titluri de stat pe piața secundară și măsuri operaționale pentru a asigura buna 

funcționare a sistemelor de plată și decontare.  
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În plus, guvernul a emis legislație conform căreia băncile vor amâna rambursările 

împrumuturilor pentru gospodăriile și întreprinderile afectate de COVID-19 timp 

de până la nouă luni.  

FMI notează că nu au fost măsuri privind rata de schimb. 

 
(Sursa: economica.net) 

 

 Venituri medii de 4.790 lei/gospodărie în 2019; cheltuielile au ajuns la 4.092 

de lei (INS) 

Veniturile totale medii lunare ale populaţiei pe o gospodărie au fost de 4.790 lei în 

2019, în creştere cu 12,7% faţă de 2018, iar cheltuielile totale au ajuns la 4.092 lei 

lunar, arată datele Institutului Naţional de Statistică (INS), publicate vineri. 

 

Potrivit sursei citate, la nivelul fiecărei gospodării din România, venitul total mediu 

lunar a fost de 1.853 lei pe persoană, în creştere cu 13,6%. iar cheltuiala medie 

totală s-a ridicat la 1.583 lei/persoană. 

 

Anul trecut, veniturile băneşti au fost, în medie, de 4.453 lei lunar pe gospodărie 

(1.722 lei pe persoană), în creştere cu 

13,6% faţă de anul 2018, iar veniturile în natură de 337 lei lunar pe gospodărie 

(139 lei pe persoană), cu 1,8% mai mult faţă de anul 2018. 

 

Salariile şi celelalte venituri asociate lor au format cea mai importantă sursă de 

venituri (68,6% din veniturile totale ale gospodăriilor, în creştere faţă anul 2018 cu 

1,4 puncte procentuale), iar în termeni nominali, valoarea acestora a crescut cu 

15% faţă de anul precedent. 

 

La formarea veniturilor totale ale gospodăriilor au contribuit, de asemenea, 

veniturile din prestaţii sociale (18,4% în anul 2019, respectiv 18,7% în anul 2018), 

veniturile din activităţi neagricole independente (2,0% în anul 2019, respectiv 

2,2% în anul 2018), veniturile din agricultură (1,8% în anul 2019, respectiv 1,9%  
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în anul 2018), precum şi veniturile în natură (7,0% în anul 2019, respectiv 7,8% în 

anul 2018), în principal, contravaloarea consumului de produse agroalimentare din 

resurse proprii (5,8% în anul 2019, respectiv 6,4% în anul 2018). 

 

INS precizează că mediul de rezidenţă influenţează diferenţele de nivel şi, mai ales, 

de structură între veniturile gospodăriilor dintre mediul urban şi mediul rural. 

 

Potrivit INS, principalele destinaţii ale cheltuielilor efectuate de gospodării sunt 

consumul de bunuri alimentare, nealimentare, servicii şi transferurile către 

administraţia publică şi privată şi către bugetele asigurărilor sociale, sub forma 

impozitelor, contribuţiilor, cotizaţiilor, precum şi acoperirea unor nevoi legate de 

producţia gospodăriei (hrana animalelor şi păsărilor, plata muncii pentru producţia 

gospodăriei, produse pentru însămânţat, servicii veterinare etc.). 

 

Cheltuielile pentru investiţii, destinate pentru cumpărarea sau construcţia de 

locuinţe, cumpărarea de terenuri şi echipament necesar producţiei gospodăriei, 

cumpărarea de acţiuni etc. deţin o pondere mică în cheltuielile totale ale 

gospodăriilor populaţiei (doar 0,6% în anul 2019, respectiv 0,5% în anul 2018). 

 

INS menţionează că mediul de rezidenţă determină unele particularităţi în ceea ce 

priveşte mărimea şi structura cheltuielilor totale de consum.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Guvernul începe luna cu împrumuturi de 2,2 miliarde de lei de la bănci  

Ministerul Finanțelor a emis titluri de 1,33 miliarde de lei, la un randament mediu 

de 3,79% - în scădere față de randamentul de 3,82% aferent unei licitații din urmă 

cu o lună cu o scadență cu doi ani mai scurtă.  

Pentru obligațiunile scadente în octombrie 2023, interesul a fost ceva mai redus, cu 

oferte de 1 miliard de lei la un prospect de 500 de milioane de lei. Guvernul a emis 

o datorie de 866 de milioane de lei pe această tranșă, la un randament mediu de 

3,7% - în ușoară scădere față de a doua jumătate a lunii mai.  
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Banca Națională a României a redus dobânda cheie cu încă 0,25 pp săptămâna 

trecută, la 1,75%, ceea ce ar trebuie să sprijine suplimentar datoria publică, pusă 

sub presiune de deficitul bugetar în creștere și de perspectiva înrăutățirii ratingului 

suveran.  

Luna trecută, Executivul a împrumutat 23,6 miliarde de lei, o sumă record, în 

condițiile în care a emis o datorie pe piața internă peste plafonul anunțat și a ieșit și 

cu un împrumut de 3,3 miliarde de euro pe piețele externe. 

 
(Sursa: profit.ro) 

 

 Guvernul trebuie să decidă pentru viitor, nu pentru trecut. Finanţele ţării 

sunt la pământ, iar guvernul nu judecă decât electoral. Aceasta este o 

iresponsabilitate şi ea trebuie să înceteze 

  ♦ Ideea că noi trăim într-un Eden biblic, dar că noi nu beneficiem de bunăstarea 

acestuia pentru că cineva ne-a furat ceva este larg răspândită în lume ♦ Dar 

adevărul este că noi nu am citit cum trebuie cărţile sfinte ♦ Noi credem că „există 

bani” pentru pensii, pentru salarii, dar singurul adevăr este că, în cazul nostru, banii 

sunt puţini. ♦ Toate veniturile publice s-au dus în ultimele luni în pensii şi salarii 

publice ♦ Cum să mergi aşa înainte? 

Biblia pe care o parte dintre noi o admirăm pentru înţelepciunea închisă în ea 

începe cu Geneza – ideea unor oameni din vechime despre cum a început lumea. 

Adam şi Eva trăiau într-o grădină şi totul era frumos. Cam atât ştim. Dar noi nu am 

citit corect textul biblic. Pentru că acolo mai scrie: Dumnezeu l-a pus pe  Adam în 

grădina Edenului „ca să o cultive şi ca să o păzească”. Altfel spus, Dumnezeu i-a 

dat lui Adam o grădină, dar i-a dat şi o sarcină. Adam trebuia să apere grădina şi să 

o cultive. Nimeni nu spune asta când vorbeşte despre acest mit al facerii pentru că 

munca este o sarcină, iar oamenilor nu le place să le fie condiţionată existenţa. 

Cam aşa a fost politica fiscală a României, în ultimii ani. O grădină a Edenului, 

plină de frumuseţe şi lipsită de sarcini. Scădem taxe, creştem salariile la stat şi 

pensiile.   
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Anul trecut 70% din toate veniturile statului au mers la salarii (la stat) şi pensii. 

Anul acesta, pe fondul scăderilor de venituri la stat, ca urmare a crizei, 93% dintre 

veniturile statului, în aprilie, au mers în pensii şi salariile luate de angajaţii statului. 

93%! Dar statul trebuie să funcţioneze. Cum de unde? Din împrumuturi. 

Bugetul are nevoie anul acesta de cel puţin 120 de miliarde de de lei (25 de 

miliarde de euro) pentru deficitul colosal de 10% din PIB şi pentru rostogolirea 

datoriei trecute. Dar, ca să te poţi îndatora, ai nevoie de credibilitate pe pieţe. 

Suntem în iunie, iar guvernul trebuie să majoreze pensiile de la 1 septembrie cu 

40% - aşa sună o lege votată cot la cot de PSD şi PNL. 25 de miliarde de lei în 

ultimele trei luni din 2020, aceasta este povara suplimentară pe buget. Cu ce bani? 

Standard & Poors, una dintre cele patru agenţii de rating care fac piaţa creditului, 

va da mâine o „notă” datoriei României, notă în funcţie de care povara îndatorării 

ţării va pune în plus sau nu bani la cheltuiala publică. Va fi redus ratingul? 

 Adrian Codîrlaşu, preşedintele CFA România (asociaţia analiştilor financiari), 

spune că principalul motiv pentru care Standard & Poors ar aduce ratingul de ţară 

al României în categoria junk (nerecomandat investiţiilor) este deficitul bugetar, iar 

decizia agenţiei de rating va fi influenţată de capacitatea guvernului de a garanta 

echilibrul bugetului de stat. Adică exact ce guvernul nu are. 

„Principala problemă care ar duce la downgrade-ul României ar fi deficitul 

bugetar. Problema este fluxul – ce cheltuieli trebuie să facă guvernul acum. Anul 

acesta cheltuielile guvernamentale sunt cumva în linie cu cele ale altor ţări, însă ele 

diverg pentru anul viitor. Un asemenea trend ar putea duce la un downgrade şi o 

mare parte din aceste cheltuieli publice sunt cele date de majorare cu 40% a 

pensiilor”, a spus Adrian Codîrlaşu. 

(Sursa: zf.ro) 
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 Împarțeală transpartinică a funcțiilor: PNL revendică șefia ASF / PSD nu s-

a decis: Socrul lui Ponta și Bădălău se bat pe un post la Curtea de Conturi / 

BOR ar putea avea un loc în CNCD 

Parlamentul trebuie să propună până la sfârșitul lunii iunie șefi pentru cinci 

instituții importante. PSD, PNL, PRO România și ALDE negociază intens zilele 

acestea oamenii pe care vor să-i impună la Autoritatatea de Supraveghere 

Financiară (ASF), Autoritatea Națională de Reglementare a Energiei (ANRE), 

Curtea de Conturi, Consiliul Național pentru Combaterea Discriminării (CNCD) și 

Consiliul Legislativ. 

Termenul de depunere a candidaturilor pentru cele cinci instituții expira joi, 4 iunie 

însă din cauza neînțelegerilor între partide, acesta a fost prelungit cu încă o 

săptămână. Cel mai probabil vom avea o decizie la finalul lunii iunie, au declarat 

pentru HotNews.ro, surse parlamentare. 

 

Este vorba de cinci instituții care au posturi vacante: 

 ASF - președinte 

 ANRE - 1 vicepreședinte 

 - 2 membri 

 Curtea de Conturi - 1 vicepreședinte - Autoritatea de Audit 

 - 5 membri 

 CNCD - 7 membri 

 Consiliul Legislativ 

- 1 președinte secție drept public 

- 1 de președinte secție drept privat 

Surse parlamentare au declarat pentru HotNews.ro ca pentru șefia ASF, PSD și 

PNL s-au înțeles și-l vor nominaliza pe Nicu Marcu. Doritori pentru scaunul de 

președinte al ASF sunt și senatorii PSD Eugen Teodorovici și Daniel Zamfir, însă 

nu au susținerea social-democraților. 
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"Nicu Marcu a candidat pe lista USL, deputat PNL susținut și propus inițial la 

negocieri de Călin Popescu Tăriceanu și acum este asumat de PNL", au explicat 

sursele citate. 

Dacă la ASF negocierile s-a încheiat, pentru alte patru instituții nu s-a găsit încă o 

rezolvare. 

Situația este incertă la Curtea de Conturi unde doi grei social-democrați se bat pe 

postul de vicepreședine la Autoritatea de Audit. 

Fostului senator PSD și socru al lui Victor Ponta, Ilie Sârbu, îi expiră mandatul de 

simplu membru la Curtea de Conturi și îl dorește acum pe cel de vicepreședinte. 

Victor Ponta negociază cu PSD pentru a-l susține pe acesta. 

Un alt doritor este senatorul PSD și fost al ministru al Economiei, Niculae Bădălău, 

care și-a depus deja candidatura pentru acest post. 

Surse din interiorul PSD au declarat pentru HotNews.ro că Marcel Ciolacu nu a 

decis încă pe cine va susține. "Pe de o parte Ciolacu l-ar susține pe Bădălău pentru 

că are tot interesul ca acesta să facă un pas în spate din conducerea PSD, iar pe de 

altă parte varianta susținerii lui Ilie Sîrbu îi creeaza o legatură strânsă cu Victor 

Ponta cu care dorește să facă o alianță parlamentară pentru susținerea moțiunii de 

cenzură, dar si pe viitor la alegerile locale. Deocamdata, situația nu s-a clarificat", 

au explicat sursele citate. 

 

Bătălia pentru postul de vice al ANRE 

Situația este complicată și la ANRE. Aici bătălia se dă pentru postul de 

vicepeședinte. În interiorul PSD sunt vehiculate trei nume, președintele comisiei de 

industrii din Camera Deputaților, Iulian Iancu, senatorul Gheorghe Marin și 

Marian Neacșu. Potrivit surselor Hotnews.ro, Iulian Iancu nu ar fi agreat de actuala 

conducere a PSD, iar Marian Neacșu ar fi obținut promisiunea că va fi pus pe un 

loc eligibil pentru un mandat de deputat. 
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"Conform negocierilor de până acum Neacșu pare că, pentru moment, va fi propus 

pentru membru simplu la ANRE și se va mulțumi cu un mandat de deputat. În 

acest moment cele mai mari șanse pare a le avea senatorul PSD, Gheorghe Marin 

care e susținut de liderul de la Argeș Șerban Valeca", au explicat sursele citate. 

Un consilier patriarhal, propus pentru CNCD. PSD interesat de șefia Consiliului 

Social-democrații caută în continuare doritori pentru Consililul Legislativ unde 

există două funcții de șefi de secție vacante. Inițial, PSD îi propusese fostului 

secretar de stat Mariana Moț și lui Toni Greblă, dar aceștia ar fi declinat oferta. 

Potrivit surselor HotNews.ro, Toni Greblă este interesat de șefia Consiliului 

Național pentru Combaterea Discriminării, unde ar fi obținut promisiunea PSD că 

va fi numit. O altă nominalizare interesantă pentru funcția de simplu membru la 

CNCD este Ionuț Mavrichi consilier patriarhal - propunere venită din partea PMP. 

Pentru celelalte posturi, negocierile sunt în curs. Cel mai probabil, Parlamentul va 

nominaliza și numi oamenii pe posturile vacante până la sfârșitul lunii iunie. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Primarii cer ajutorul Ministerului Finanțelor: Unele oraşe au ajuns să nu-şi 

mai plătească asigurările sociale şi pe cele de sănătate sau impozitele aferente 

salariilor 

Asociația Orașelor din România cere ajutorul Ministerului de Finanțe pentru a 

putea depăși criza economică generată de pandemia COVID 19. Primarii spun că 

le-au crescut cheltuielile, dar veniturile au scăzut în medie cu 25% și anumite orașe 

sunt în situația de a nu mai putea asigura serviciile publice și nu mai au bani să 

plătească asigurările sociale şi pe cele de sănătate sau impozitele aferente salariilor. 

Asociația Orașelor din România (AOR) a organizat miercuri o videoconferință la 

care au participat peste 50 de primari și specialiști din primăriile de oraşe. Edilii au 

căutat soluții pentru a depăși criza financiară generată de pandemie. 
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”Estimările făcute de Asociaţia Oraşelor din România privind scăderea gradului de 

încasare la nivel local s-au dovedit corecte, iar, din analiza situaţiei gradului de 

colectare a impozitelor și taxelor locale, reiese clar o situație disperată pentru 

administrația locală de la nivelul orașelor mici, care, în curând, nu vor mai dispune 

de fonduri. Cu o scădere de peste 25% a sumelor încasate, unele oraşe au ajuns să 

nu-şi mai plătească asigurările sociale şi pe cele de sănătate sau impozitele aferente 

salariilor, au renunţat la minimele construcţii privind infrastructura edilitar-urbană, 

existând pericolul să nu-şi mai poată susţine utilităţile vitale pentru comunitate, 

precum iluminatul public. În lipsa unor măsuri clare, articulate, venite din partea 

Ministerului Finanțelor, multe dintre orașele mici nu vor mai avea bani pentru o 

bună funcţionare a școlilor, spitalelor şi a altor servicii care deservesc, pe lângă 

locuitorii proprii, şi locuitorii comunelor învecinate”, se arată în comunicatul 

transmis de AOR. 

Asociația Orașelor din România (AOR) îi solicită ministrului Florin Cîţu să facă, 

cât mai rapid, o rectificare de buget și să găsească soluții. 

Măsurile cerute sunt următoarele: 

1. Repartizarea de către Ministerul Finanțelor Publice către unităţile administrativ-

teritoriale a unor sume defalcate din taxa pe valoarea adăugată şi/sau din alte surse, 

care să asigure sumele rezultate la începutul anului, ca urmare a mecanismului de 

alocare şi a celui de echilibrare a bugetelor locale, prin modelul de calcul prevăzut 

de Legea 5/2020. 

2. Asigurarea unui buget minim de 2.000 mii lei/comună/an, 6.000 mii lei/oraş/an 

şi 12.000 mii lei/municipiu/an. 

3. Alocarea pentru unitățile administrativ-teritoriale care organizează şi asigură 

funcţionarea unor servicii publice de diversitate, mărime şi complexitate sporite, 

care deservesc, pe lângă locuitorii acestor UAT-uri şi locuitorii din comunele 

învecinate (licee; spitale; creşe; servicii de evidenţă informatizată a persoanei; 

centre permanente pentru persoane în vârstă şi alte servicii sociale; poliţie locală 

ş.a.) a unor sume suplimentare, între 200 şi 300 lei/locuitor/an, în funcţie de 

numărul categoriilor de servicii pe care le finanţează. 
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4. Susţinerea de către bugetul de stat a sumelor necesare pentru cofinanţarea 

cheltuielilor eligibile şi a celor neeligibile în cazul proiectelor admise la finanţare 

cu fonduri externe nerambursabile şi stabilirea unui mecanism de atribuire a 

acestor sume către unităţile administrativ-teritoriale, care să asigure avansuri la 

semnarea contractului de finanţare, urmând ca restituirea integrală a diferenţei 

rămase să se facă după finalizarea implementării proiectelor. 

5. Decontarea imediată a tuturor cheltuielilor generate de pandemia de COVID-19. 

6 Creşterea la 90% a cotei de finanţare a drepturilor asistenţilor personali ai 

persoanelor cu handicap grav sau indemnizaţiilor lunare ale persoanelor cu 

handicap grav acordate în baza prevederilor art. 42 alin. (4) din Legea nr. 448/2006 

privind protecţia şi promovarea drepturilor persoanelor cu handicap, republicată, 

cu modificările şi completările ulterioare. 

7. Pentru secţiunea de dezvoltare a bugetelor locale, pe lângă fondurile puse la 

dispozitie de UE şi prin alte finanţări, se vor folosi, în principal, împrumuturile 

rambursabile care pot fi contractate de către unităţile/subdiviziunile administrativ-

teritoriale, cu luarea următoarelor măsuri: a) creşterea până la 35% a gradului de 

îndatorare a unităţilor/subdiviziunilor administrativ-teritoriale, stabilit conform 

legii nr. 273/2006 privind finanţele publice locale; b) suplimentarea limitelor 

privind tragerile din finanţările rambursabile contractate sau care urmează să fie 

contractate de către unităţile/subdiviziunile administrativ-teritoriale, în anul 2020, 

cu suma de 1.000 milioane. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 „Prima Casă“ versus „O familie, o casă“. Când se dă restartul la creditele 

garantate de stat  

Programele de achiziţie a unei case cu ajutorul statului sunt blocate în acest 

moment Programul „Prima Casă“ este în curs de a fi înlocuit de programul „O 

familie, o casă“, iar Fondul de Garantare şi băncile ne-au răspuns cum se mai 

acordă credite pentru casă garantate de către stat în acest moment.  
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Preşedintele Klaus Iohannis a promulgat în plină criză proiectul ce prevede ca 

programul „Prima Casă“ să devină un program social intitulat „O familie, o casă“. 

Vor putea accesa credite doar persoanele cu venituri sub un anumit prag.  

Cum mai acordă băncile credite  

„Adevărul” a întrebat băncile partenere în cadrul programului „Prima Casă“ cum 

mai acordă credite garantate de către stat în acest moment.  

Pe scurt, românii care mai doresc în acest moment să ia un credit pentru casă cu 

ajutorul statului nu mai au nicio opţiune la îndemână. Băncile nu mai primesc 

solicitări noi prin programul vechi şi aşteaptă regulile pentru programul nou.  

Majoritatea băncilor ne-au transmis că doar solicitările de acordare a creditelor 

„Prima Casă“ depuse înainte de data de 6 aprilie, când a intrat în vigoare 

programul „O familie, o casă“, vor continua să fie analizate şi acest lucru se va 

face ţinând cont de vechile reguli.  

BCR: Cererile de credite Prima Casă aflate pe fluxul nostru în diverse stadii 

(aprobate, în analiză) la data de 6 aprilie 2020 sunt în continuare procesate în acest 

moment. Acestea nu au fost blocate, merg în continuare pe condiţiile vechi ale 

programului Prima Casă. După data de 6 aprilie, nu am mai primit cereri noi de 

credite Prima Casă. În acelaşi timp, normele de implementare pentru programul 

ajustat „O familie, o casă” nu au fost încă publicate.  

BRD: Începând cu data intrării în vigoare a Legii 40/2020, programul „Prima 

Casă” s-a transformat în programul „O familie, o casă”. Cererile de credit „Prima 

Casă”, aflate în lucru la acea dată, se procesează în continuare în condiţiile 

programului „Prima Casă”. Nu putem spune că avem cereri de credit blocate, 

cererile care erau în curs la momentul publicării Legii 40/2020 fiind finalizate în 

condiţiile programului „Prima Casă”. În momentul de faţă, aşteptăm publicarea 

normelor de aplicare pentru programul „O familie, o casă” pentru a putea continua 

finanţările aferente acestui program.  

First Bank: În cadrul vechiului Program Prima Casă, FNGCIMM nu mai acceptă 

solicitări de garantare pentru aplicaţii de credit de după data de 06 aprilie 2020 

(data legiferării noii variante de Program). Aşteptăm finalizarea modificărilor 

legislative pentru a identifica cele mai bune soluţii.  
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ING Bank: Toate aplicaţiile pentru programul „Prima Casă” iniţiate până în data 

de 5 aprilie 2020, până la intrarea în vigoare a noului program „O casă, o familie”, 

au fost continuate în analiză, în mod normal, şi beneficiază de vechiile condiţii. 

Creditele nu sunt „blocate”. Avem în continuare cereri, însă nu le putem analiza 

până la clarificarea modului de continuare a programului. Pentru a putea accepta 

din nou aplicaţii, băncile au nevoie de publicarea normelor de aplicare ale noului 

program „O casă, o familie” pentru a putea oferi clienţilor credite conform noilor 

condiţii sau de decizia de prelungire a programului „Prima Casă”, având în vedere 

contextul creat de COVID-19, urmând ca noul format să fie aplicat de la 1 ianuarie 

2021.  

Raiffeisen Bank: Cadrul legislativ actual nu ne mai permite preluarea de noi 

solicitări din partea clienţilor până la momentul la care noul program „O familie, o 

casă” va fi aplicabil – adică după aprobarea şi publicarea normelor metodologice 

de aplicare a acestuia. În prezent onorăm solicitarile clienţilor care beneficiază de o 

pre-aprobare obţinută anterior opririi programului sau deţin promisiuni de 

garantare, emise de către FNGCIMM.  

CEC BANK: Totul este suspendat, deoarece aşteptăm norme după adoptarea legii. 

Acelaşi răspuns l-am primit şi de la Fondul Naţional de Garantare a Creditelor 

pentru IMM-uri. „În prezent, în cadrul programului Prima Casă se acordă garanţii 

în temeiul solicitărilor de acordare a creditelor depuse înainte de data de 

06.04.2020 - data intrării în vigoare a prevederilor Legii nr. 40/2020, precum şi în 

temeiul promisiunilor de garantare active la aceeaşi dată - 06.04.2020”, ne-au 

transmis reprezentanţii FNGCIMM.  

Potrivit Fondului, după aprobarea normelor de aplicare a programului O casă, o 

familie, astfel cum a fost modificat prin Legea nr.40/2020 şi după modificarea 

cadrului legal aplicabil în ansamblul său, vor putea fi aprobate solicitări de 

garantare în concordanţă cu noile prevederi legale aplicabile. Astfel, FNGCIMM 

acceptă/analizează/garantează solicitările de acordare a creditelor de tip Prima 

Casă depuse la finanţatori până la data de 06.04.2020 inclusiv şi cele generate din 

promisiunile de garantare.  
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Când se dă restartul la noi credite  

Noi credite vor putea fi acordate când Fondul de Garantare va elabora normele de 

aplicare pentru programul „O familie, o casă“. Este luată în calcul şi o prelungire a 

prevederilor programului „Prima Casă“, soluţie care este în analiză în acest 

moment.  

„Având în vedere contextul excepţional generat de efectele pandemiei cu Covid-19 

asupra pieţei imobiliare în general şi a pieţei creditelor ipotecare în special, au fost 

analizate toate opţiunile care ar fi permis continuarea aplicării Programului Prima 

casă până la finalul anului 2020, analiza fiind încă în derulare”, ne-a răspuns 

Fondul de Garantare.  

Pe aceeaşi linie, FNGCIMM ne-a transmis că a făcut demersuri de suspendare a 

aplicării prevederilor Legii nr. 40/2020 până la 31.12.2020 de adoptarea a unor 

norme tranzitorii pentru a nu perturba procesele de achiziţii aflate în derulare la 

momentul intrării în vigoare a prevederilor Legii nr.40/2020.  

Când vor fi gata noile norme?  

FNCIMM transmite că procesul de elaborare a normelor metodologice de aplicare 

a noului program este în curs de derulare, fiind unul de durată având în vedere 

complexitatea acestuia şi gradul ridicat de dificultate determinat de introducerea 

unor elemente de noutate, cum ar fi introducerea unor limite de venit, 

reglementarea mecanismului de transfer şi plată a subvenţiilor de dobândă.  

Şi băncile aşteaptă cu nerăbdare noile reguli.  

„Fiind un program finanţat de stat, aşteptăm decizia instituţiilor specializate 

privind modul de continuare a programului şi data de la care vom putea accepta din 

nou aplicaţii”, ne-au spus reprezentanţii ING Bank.  

„Am avut numeroase discuţii cu partenerii de la FNGCIMM prin care ne-am 

exprimat interesul faţă de reluarea cât mai rapidă a creditării în cadrul programului 

Prima Casă, având în vedere cererea crescută din partea clienţilor noştri pentru 

obţinerea unei finanţări”, au transmis şi reprezentanţii Raiffeisen Bank.  
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„Prima Casă” versus „O familie, o casă“. Ce se schimbă  

Programul „O familie, o casă” va fi „mai social”şi va fi destinat familiilor cu 

venituri mici, urmând să fie impuse un prag de venit pentru beneficiari şi un preţ 

maxim de achiziţie a locuinţei. 

 Astfel, noul program va putea fi accesat de o persoană singură sau de familiile fără 

copii cu un venit maxim lunar de 4.500 de lei, în timp ce o familie cu copii poate 

accesa noul program dacă are un venit maxim de 7.000 de lei. Valoarea maximă a 

locuinţei este stabilită la suma de 70.000 de euro, valoarea finanţării garantate fiind 

de cel mult 66.500 de euro.  

Spre comparaţie, în prezent, în cadrul programulului „Prima Casă” nu este stabilită 

nicio limită a veniturilor, astfel că şi cei cu salarii mari, care şi-ar permite un credit 

standard, pot obţine un credit „Prima Casă”. De asemenea, nu este stabilită nici un 

preţ maxim pentru locuinţă, putând fi cumpărate locuinţe scumpe. Este 

reglementată doar valoarea maximă a creditului acordat, de 60.000 de euro, iar 

dacă preţul imobilului este mai mare, diferenţa poate fi suportată de către 

cumpărător.  

O altă diferenţă esenţială este că prin noul program vor putea fi solicitaţi bani şi 

pentru construirea unei locuinţe şi, de asemenea, vor putea fi cumpărate şi locuinţe 

vechi, nu numai locuinţe noi, regulă valabilă în programul „Prima Casă”.  

O asemănare însă este că şi în cadrul noului program va fi menţinut avansul minim 

de 5% din preţul de achiziţie al locuinţei, valabil la „Prima Casă”. Proiectul mai 

prevede, de asemenea, şi o reducere a ratei dobânzii creditului garantat pentru 

familiile cu doi sau mai mulţi copii.  

Mai mult, o persoană cu handicap poate acum merge la bancă pentru a obţine un 

credit ipotecar prin programul O familie, o casă, iar banca va lua în considerare şi 

indemnizaţia de handicap, propunându-i o soluţie de finanţare potrivită situaţiei în 

care se află.  

Creditele destinate achiziţiei locuinţelor prevăzute în program de către persoanele 

care fac parte dintr-un grup vulnerabil pot fi garantate de către stat în procent de 

maximum 100% din valoarea finanţării, exceptând dobânzile, comisioanele şi 

spezele bancare. 
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(Sursa: adevarul.ro) 

 

 

Economistul Laurian Lungu este de părere că, în cazul în care ratingul de ţară al 

României va fi revizuit în sens negativ, costul de finanţare al statului nu se va 

modifica semnificativ, în condiţiile în care statul român deja se împrumută la 

dobânzi mai mari decât a altor state. 

„La ora actuală ne împrumutăm la nişte rate de dobânzi care sunt mari faţă de cele 

din regiune. Practic ne împrumutăm la un cost mai mare decât al Greciei, care este 

în junk. Din punctul meu de vedere nu mă aştept la mari diferenţe pe termen scurt. 

Pe termen lung semnalul dat de S&P poate fi urmat de Moody’s, Fitch şi atunci 

situaţia va deveni puţin mai complicată către toamna- iarnă”, a spus Laurian 

Lungu. 
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La rândul său, Aurelian Dochia, analist economic, spune că există în acest moment 

lichidtate în pieţe şi că efectele reducerii ratingului de ţară asupra dobânzilor la 

care se împrumută statul nu vor fi devastatoare. 

„S-ar putea, chiar dacă apare o asemenea reducere de rating, să nu se vadă o prea 

mare diferenţa pe dobânzile la care ne împrumutăm. Ratingurile astea dacă le 

privim obiectiv trebuie scăzute cam pentru toată lumea, pentru că nu mai este 

nimeni un etalon pentru agenţiile de rating, aşa că trebuie privit prin comparaţie. 

Părerea mea este că nu se va întâmplă nimic dramatic, chiar dacă se va reduce 

ratingul României”, a spus Aurelian Dochia. 

Cu toate acestea, analiştii economici consultaţi de ZF sunt de părere că sunt şanse 

mai mari ca agenţia de rating S&P să menţină ratingul de ţară al României, decât 

să îl revizuiască în sens negativ. Dar asta nu schimbă situaţia gravă a finanţelor 

ţării. Sunt „şanse” azi, dar mai sunt şi mâine? 

„Părerea mea este că nu vom ajunge în junk. S&P va menţine ratingul, însă sub 

spectrul unei revizuiri în cazul în care deficitele şi datoria publică vor scapă de sub 

control şi economia nu îşi revine. Mai avem şi acest risc politic al alegerilor care 

poate duce politică fiscală într-o zona pe care nu ne-o imaginăm acum”, a spus 

Laurian Lungu. 

Adrian Codîrlaşi crede că menţinerea ratingului de ţară depinde de cum va reuşi 

guvernul României să convingă agenţiile internaţionale de rating că va reuşi să 

echilibreze finanţele statului. 

„Din ultimele comunicări ale guvernului, practic eu am înţeles că spune şi guvernul 

că sunt nesustenabile (creşterile de pensii din toamnă – n. red.) şi că se vor lua 

măsuri. Dacă se iau măsuri şi dacă reuşeşte guvernul să convingă agenţia că se vor 

lua măsuri, rămânem cu acest rating. Precedentul downgrade a venit în timpul 

crizei 2008-2009 şi a venit tot după o majorare a cheltuielilor publice”, a mai spus 

Adrian Codîrlaşu. 

Un lucru este însă clar. Nu poţi trăi tot timpul din împrumuturi. Toate ţările din UE 

şi-au redus expunerea pe pieţe, după calvarul crizei de acum zece ani. Acum o altă 

criză, neaşteptată, pune pe toată lume în genunchi.  
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Este nevoie de o înţelepciune fiscală şi de curaj, dar guvernul tace pentru că efectul 

electoral este mare în cazul în care majorarea pensiilor ar fi am-nată, de pildă. Dar 

riscul pentru toţi şi pentru mult timp nu trebuie să fie şi el luat în seamă? Nu este 

responsabilitatea oamenilor politici să ia în seamă viitorul? Chiar asta este 

responsabilitatea: nimeni nu are dreptul să rişte viitorul de dragul trecutului. 

 

 Discuţii la Ministerul Justiţiei, vinerea viitoare, despre sistemul judiciar, 

combaterea corupţiei şi a crimei organizate 

Dezvoltarea sistemului judiciar, combaterea corupţiei şi a crimei organizate sunt 

câteva dintre temele care vor fi abordate la şedinţa Consiliului de Management 

Strategic în domeniul justiţiei, programată vinerea viitoare. 

 

Reuniunea a fost convocată de Ministerul Justiţiei. 

 

Conform unui comunicat de presă al ministerului transmis vineri, se va discuta 

despre strategia de dezvoltare a sistemului judiciar, combaterea corupţiei, crimei 

organizate, traficului de persoane şi criminalităţii cibernetice, dar şi despre 

obiectivele Mecanismului de Cooperare şi Verificare în domeniul justiţiei, pe 

agendă fiind şi alte subiecte.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Birchall sustine ca seful CCR declara neconstitutionale acte semnate chiar 

de el, cand era presedintele Camerei Deputatilor 

Fostul ministru al Justitiei Ana Birchall a publicat pe o retea sociala cateva 

exemple de acte normative declarate neconstitutionale de catre CCR, condusa de 

Valer Dorneanu, semnate tot de el pe vremea cand era presedinte al Camerei 

Deputatilor. 
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"Cu siguranta CCR este o institutie esentiala, iar cei care i-au distrus credibilitatea 

in acesti ani trebuie sa faca un pas in spate! In tabelul de mai jos sunt exemple de 

acte normative adoptate si semnate in mandatul domnului Valer Dorneanu, in 

calitatea dumnealui de presedinte al Camerei Deputatilor. 

 

Aceleasi acte normative au fost declarate neconstitutionale culmea, de cine 

credeti?? Ati ghicit... tot de Valer Dorneanu, de data aceasta in calitatea dumnealui 

de presedinte si judecator al CCR!", a scris Birchall pe Facebook. 

 

Fostul ministru sustine ca Valer Dorneanu ar trebui sa isi prezinte demisia. 

 

"Cu dosul in doua luntri si hop la vale, hop la deal, dupa cum bate vantul... Nu 

inteleg de ce astfel de oameni nu demonstreaza un minim respect fata de institutia 

CCR, ca printr-un minim gest de onoare, sa-si prezinte demisia! 

 

Legitimitatea deciziilor CCR poate fi serios pusa sub semnul intrebarii in viitor, 

atata timp cat astfel de oameni raman in functii", a incheiat Birchal mesajul de pe 

Facebook. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Miniştrii Anisie şi Stroe au discutat despre organizarea viitoarelor 

competiţii sportive şcolare 

Ministrul Educaţiei şi Cercetării, Monica Anisie, şi cel al Tineretului şi Sportului, 

Ionuţ Stroe, au discutat despre sportul şcolar şi organizarea viitoarelor competiţii, 

la care îşi doresc să participe cât mai mulţi copii. 

 

"Am reluat discuţiile cu domnul Ionuţ Stroe, ministrul Tineretului şi Sportului, 

privind sportul şcolar, organizarea viitoarelor competiţii sportive şcolare, efortul 

fiind, de data aceasta, unul comun! Pentru anul şcolar următor ne dorim ca 

împreună să mărim numărul de copii participanţi la competiţii de o mai mare 

anvergură, să motivăm mai mult elevii şi profesorii să participe la aceste activităţi", 

a scris Anisie, joi pe Facebook. 

 

https://www.facebook.com/birchallana/photos/a.444076812370759/2754287934682957/?type=3&theater
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Potrivit ministrului Educaţiei, practicarea unui sport presupune dezvoltarea şi 

învăţarea unor abilităţi şi valori esenţiale precum încredere, responsabilitate, 

cooperare, comunicare, prietenie. 

 

"Elevii au nevoie de sport atât individual, cât şi de echipă, căci acesta îi pregăteşte 

pe copii pentru provocările vieţii de adult şi îi ajută să înveţe cele mai bune 

modalităţi pentru a reuşi în viaţă. Practicarea unui sport presupune dezvoltarea şi 

învăţarea unor abilităţi şi valori esenţiale: încredere, responsabilitate, cooperare, 

comunicare, prietenie. Mulţumim preşedintelui FRF, domnului Răzvan Burleanu, 

pentru susţinere. Împreună pentru sport suntem mai puternici", a completat Anisie. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 INFOGRAFICE Dobânzile la credite au scăzut. Marjele băncilor s-au redus 

abrupt  

Dobânzile practicate de bănci la credite au scăzut semnificativ în aprilie, în 

condițiile reducerii ratelor interbancar, în timp ce dobânzile la depozite au rămas 

nemodificate. Marja de câștig a băncilor pentru afacerile noi a scăzut sub 4% 

pentru prima oară în aproape 10 ani, în timp ce marja la afacerile în sold este la cel 

mai redus nivel din ultimii 3 ani, relevă ultimele date analizate de Profit.ro.  

Creditarea a frânat puternic în aprilie, lună aflată integral în sub restricțiile 

guvernamentale pentru combaterea pandemiei. Scăderea cererii de credite vine, 

însă, peste o perioadă de relaxare a condițiilor monetare.  

Dobânda cheie a fost redusă cu 0,5 puncte procentuale, la 2%, încă din 20 martie, 

un prim semnal dat de Banca Națională a României în contextul frânării 

economiei.  

Și în cazul dobânzilor practicate de bănci vedem o scădere pe aproape toată linia.  

Dobânda medie a pieței la creditele în lei în sold a scăzut cu 0,3 pp, la 6,65%, în 

condițiile scăderii atât a dobânzilor pentru creditele populației, cât și a celor pentru 

firme.  
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În cazul populației, scăderea ratei de politică monetară ce a antrenat și o corecție a 

(referinței) ROBOR la 3 luni de la circa 3,1% în februarie, la 2,9% în martie și 

2,5% în aprilie, care nu s-a văzut încă în totalitate în reducerea ratelor la creditele 

în curs.  

Mult mai agresiv a scăzut rata medie de dobândă la creditele noi, de la 6,78% la 

6,05% - cel mai scăzut nivel de după decembrie 2018. Dobânda la creditele noi 

acordate populației a scăzut cu 1,15 pp, la 6,67%, în timp ce dobânda pentru 

creditele acordate firmelor a scăzut nesemnificativ, la 5,51%.  

Dacă includem și comisioanele în calculul costurilor creditelor, atunci ieftinirea 

creditelor noi pentru populație nu mai pare atât de semnificativă. Dobânda anuală 

efectivă la împrumuturile noi pentru locuințe s-a redus cu 0,26 pp, la 5,49%.  

DAE aferentă creditelor pentru consum a continuat să crească pentru a doua lună 

consecutiv și a ajuns de la 10% în februarie, la 10,42% în martie și 10,74% în 

aprilie. Evoluția vine pe fondul unei contracții adânci a vânzărilor de credite de 

consum, ceea ce arată că vedem o ajustare nu numai pe partea de cererea de astfel 

de produse, dar și pe partea de ofertă, unde condițiile se înăspresc.  

Dobânzile la depozite au rămas, în general, stabile în aprilie.  

Rata medie pentru depozitele în sold a rămas neschimbată, la 2,03% - 1,95% în 

cazul populației și 2,22% în cazul firmelor.  

Dobânda medie la depozitele noi a crescut nesemnificativ, de la 2,08 la 2,1%, însă 

doar ca urmare a creșterii ratei pentru remunerarea depozitelor societăților 

nefinanciare cu 0,1 pp, la 2,55%, în timp ce dobânzile pentru economisirile 

populației au scăzut ușor, de la 1,78 la 1,76%.  

 “ Economiile în lei se fac în continuare sub rata anuală a inflației, de 2,7% în 

martie și estimată de BNR la 2,8% la finele anului.  

Scăderea dobânzilor la credite și păstrarea celor al depozite au dus la o scădere 

abruptă a marjei nete a băncilor atât pentru afacerile noi, cât și pentru cele în sold. 

Marja netă este calculată prin scăderea dobânzii medii la depozite din dobânda 

medie la credite.  
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În cazul afacerilor noi, marja netă a scăzut de la 4,7% în martie la 3,95% în aprilie. 

E pentru prima oară după decembrie 2010 când marja netă ajunge la sub 4%. 

Pentru afacerile în sold, marja netă s-ar redus de la 4,83% la 4,62%, cel mai redus 

nivel de după septembrie 2017.  

Calculată după media cotațiilor din piața interbancară – ROBOR 3M – marja 

pentru afacerile noi s-a redus de la 3,93% la 3,53%, cel mai redus nivel de după 

decembrie 2010. De reținut că ROBOR 3M a scăzut în continuare ușor și în mai și 

că ar putea scădea și în iunie, în condițiile în care banca centrală a redus dobânda 

cheie cu încă 0,25 pp. 
 

(Sursa: profit.ro) 

 

 UPDATE - Ministrul Sănătăţii intenţionează să preia coordonarea strict 

medicală a spitalelor, pentru a avea activităţi medicale de calitate şi complexe/ 

Subordonarea financiară ar urma să rămână la autorităţile locale / Reacţia 

Gabrielei Firea 

Ministrul Sănătăţii, Nelu Tătaru, a explicat, joi, că intenţionează preluarea 

coordonării medicale a spitalelor, aşa cum a fost pe durata stării de urgenţă, pentru 

a avea ”o activitate medicală şi de calitate, dar şi complexă”. Din punct de vedere 

financiar, potrivit ministrului, unităţile medicale ar urma să depină în continuare de 

autorităţile locale. Tătaru explică faptul că, pe durata pandemiei, s-a dovedit 

eficienţa măsurii ca spitalele să fie coordonate de către Ministerul Sănătăţii. 

Primarul general, Gabriela Firea, a comentat, joi, intenţia ministrului, afirmând că 

”este o decizie incorectă în primul rând faţă de pacienţi”. Firea a declarat că şi 

acum actul medical în spitale este coordonat de Ministerul Sănătăţii şi susţine că 

autorităţile locale nu pot numi manageri de spitale. 

Ministrul Nelu Tătaru a explicat, joi, la Mioveni, la ce s-a referit când a vorbit 

despre preluarea spitalelor de la primării: ”Să preia coordonarea strict medicală. 

Subordonarea ordonatorilor de credite rămâne autorităţilor locale. Condiţia este ca 

noi să avem un management, o conduită şi o coordonare medicală centralizată 

pentru a putea desfăşura o activitate medicală şi de calitate, dar şi complexă”. 
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Ministrul a explicat că, pe durata pandemiei, s-a dovedit eficienţa măsurii ca 

spitalele să fie coordonate de către Ministerul Sănătăţii. 

”Dacă în această pandemie nu aveam coordonarea, nu puteam, oricât aş fi mers eu 

pe fiecare spital, să aduc modificări acelui management şi gândiţi-vă că au fost 

focare importante”, a mai afirmat ministrul Sănătăţii. 

Ministrul Sănătăţii, Nelu Tătaru, a anunţat, miercuri seară, la B1 TV, că liberalii 

iau în calcul modificarea Legii 95/2006 privind reforma în domeniul sănătăţii, act 

normativ despre care actualul ministru susţine că a cunoscut o mie de modificări. 

El a afirmat că unele spitale importante, aflate în coordonarea autorităţilor locale, 

ar putea trece în cea a MS. 

Pe durata stării de urgenţă, prin decretul prezidenţial, coordonarea spitalelor a 

trecut în la Ministerul Sănătăţii, ceea ce a permis instalarea unor manageri militari 

la anumite spitale, sau înlocuirea unor directori a căror activitate a fost considerată 

nesatisfăcătoare. 

Guvernul ar fi vrut ca situaţia să fie în vigoare şi pe durata stării de alertă, dar PSD 

a criticat vehement această decizie, acuzând numiri politice. 

Parlamentul, la încuviinţarea stării de alertă, a trecut din nou spitalele în 

subordinea autorităţilor locale, unii manageri, schimbaţi de Nelu Tătaru, fiind 

înlocuiţi din funcţie de către preşedinţii de Consilii Judeţene conduse de PSD.  

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Scandal la conferința de presă a lui Nicușor Dan. Viceprimarul Bădulescu s-

a îmbrâncit cu candidatul PNL-USR 

Conferința de presă a lui Nicușor Dan, în care prezintă bilanțul Gabrielei Firea, 

este bruiată de viceprimarul Aurelian Bădulescu, care și-a făcut apariția acolo cu 

un dulap și care vociferează și îl întrerupe continuu. Nicușor Dan i-a spus să 

păstreze distanța de protecție de 2 metri și a avut loc un moment tensionat, în care 

cei doi s-au îmbrâncit. 
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Nicușor Dan susține o conferință de presă în zona Prelungirea Ghencea, iar acolo 

și-a făcut apariția și viceprimarul Capitalei, Aurelian Bădulescu, care stă lângă el și 

vociferează continuu și îi întrerupe discursul. La orice afirmație a lui Nicușor Dan, 

Bădulescu spune: ”Fals”, ”Mințiți”, ”Nu este adevărat”. 

Viceprimarul Capitalei, Aurelian Bădulescu, a apărut acolo cu un dulap, încercând 

să îl împiedice pe Nicușor Dan să vorbească. Nicușor Dan a luat dulapul, vrând să 

îl mute în afara cadrului și l-a trântit. "Stați la 2 metri de mine”, i-a spus Nicușor 

Dan. 

Nicușo Dan a prezentat bilanțul Gabrielei Firea: falimentul RADET, starea proastă 

a infrastructurii de transport, eșecul atragerii fondurilor europene, condamnarea 

României la Curtea de Justiție a UE pentru poluarea din București, despre ”jaful” 

de la Parcul Verdi și de la comapniile municipale. Aurelian Bădulescu vociferează 

puternic și încearcă să îl acopere pe Nicușor Dan. 

La fața locului s-au aflat și câteva persoane, care au huiduit. 

Candidatul USR-PNL a reușit să își înceapă conferința de presă, dar este bruiat 

continuu de Bădulescu. 

Viceprimarul Bădulescu s-a certat cu un cetățean care a reproșat aministrației Firea 

că în 4 ani nu a lărgit strada Prelungirea Gencea. ”Dă banii înapoi, nu te cunosc eu 

pe tine?”, a strigat Bădulescu la cetățean. 

Știre în curs de actualizare 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Monitorul Preturilor afiseaza si preturile pentru masti, manusi si 

dezinfectanti 

"Monitorul Preturilor" afiseaza si preturile pentru masti, manusi si dezinfectanti, a 

anuntat joi Consiliul Concurentei. 
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"Monitorul Preturilor ofera consumatorilor posibilitatea de a compara preturile 

practicate de lanturile de magazine pentru unele produse de protectie sanitara. 

Astfel, in cadrul aplicatiei Monitorul Preturilor Produselor Alimentare a fost 

introdusa o noua categorie de produse, Masti, Manusi si Dezinfectanti", a anuntat 

autoritatea de concurenta intr-un comunicat. 

 

Pana in prezent, patru dintre marile lanturi comerciale au finalizat deja 

transmiterea acestor informatii catre aplicatie, urmand ca, pana la inceputul 

saptamanii viitoare, sa finalizeze procesul si ceilalti comercianti. 

 

"Impreuna cu partenerii nostri, am decis sa venim in sprijinul consumatorilor, 

oferindu-le posibilitatea de a identifica magazinele unde gasesc aceste produse, 

foarte cautate in aceasta perioada, la preturi accesibile", a declarat Bogdan 

Chiritoiu, presedintele Consiliului Concurentei. 

 

Platforma este gestionata de Consiliul Concurentei, dar informatiile sunt incarcate 

in aplicatie, la nivel national, de catre companiile partenere. 

 

Monitorul Preturilor Produselor Alimentare, www.monitorulpreturilor.info, 

afiseaza informatii despre aproximativ 30.000 de produse alimentare 

comercializate in peste 1.700 de magazine apartinand Carrefour, Kaufland, Penny, 

Selgros, Mega Image, Lidl, Cora, Auchan, Profi si Supeco. 

 

Aplicatia poate fi accesata la nivelul intregii tari de pe telefonul mobil, tableta sau 

PC, putand fi descarcata din Google Play si App Store. 

 

Proiectul a fost lansat anul trecut de Consiliul Concurentei si contine doua 

componente: Monitorul Preturilor Produselor Alimentare si Monitorul Preturilor 

Carburantilor (care permite consumatorilor sa afle preturile practicate de catre 

principalele retele de distributie a carburantilor auto). 

(Sursa: ziare.com) 

 

 

https://monitorulpreturilor.info/
https://ziare.com/preturi/preturi-alimente/a-fost-lansat-monitorul-preturilor-la-alimente-ce-magazine-participa-1581576
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 România, în fruntea tărilor UE cu cele mai multe victime ale accidentelor 

rutiere. Câte accidente au loc la noi, în ce luni, în ce zile și cine le provoacă cel 

mai des. Județele cele mai periculoase pentru șofat 

Când mi-am lovit prima mașină (o Dacie veche, cumpărată în rate de la un 

prieten), eram într-o parcare de supermarket și mă grăbeam spre casă. Am dat în 

spate fără să mă gândesc că o șoferiță tocmai parcase perpendicular pe direcția mea 

de mers. I-am îndoit femeii portiera. Nimic serios, dar a trebuit să chemăm Poliția, 

care a venit rapid, a făcut fotografii, schițe și tot tacâmul prevăzut în legea care 

opera atunci. Habar nu aveam că tocmai intrasem în statisticile privind accidentele 

ușoare. 

Joi, INS a publicat datele privind accidentele rutiere pe 2019. În România au avut 

loc anul trecut 31.146 accidente de circulație cauzatoare de vătămări corporale. 

Cele mai multe au avut loc în interiorul localităților. Doar 10% din accidente au loc 

pe fondul întunericului. Aproape 85% au loc pe carosabil uscat. În zilele de 

weekend, vinerea au loc cele mai multe accidente. 

În timpul săptămânii, joia e ziua cu accidentele cele mai numeroase, dar asta 

depinde de la județ la județ. În unele, ”joia neagră” pică marțea, în altele, 

miercurea. 

Cele mai multe accidente au loc între două mașini (15.812), dar și între o mașină și 

un pieton (8.176) sau doar accidente ale unei mașini singure (7.158). 

Din păcate, România e campioana accidentelor cu victime în UE, urmată la mică 

distanță de Bulgaria. Pe scurt, la noi mor cei mai mulți oameni ca urmare a 

accidentelor. Până și italienii, cunoscuți pentru dezordinea din trafic, stau 

incomparabil mai bine. Graficul de mai jos are la bază datele Organizației 

Mondiale a Sănătății. 

Iulie și august sunt lunile în care au loc cele mai multe accidente cauzatoare de 

vătămări corporale. În februarie, cele mai puține. 
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Dacă ne uităm la date, raportându-le la județe, Capitala este locul cel mai periculos 

pentru șofat. E drept, aici sunt și cele mai multe mașini. A propos, în România sunt 

circa 7 milioane de autoturisme înmatriculate. Revenind la județe, București e 

urmat de Cluj, Iași, Prahova și Constanța. În graficul de mai jos, barele albastre 

reprezintă numărul de accidente, iar cele cărămizii, numărul persoanelor 

accidentate. 

 

Din totalul celor peste 40.000 de persoane accidentate anul trecut, cele mai multe 

aveau peste 30 de ani. De remarcat de asemenea că numărul victimelor sub 20 de 

ani este mai ridicat decât al celor din categoria de vârstă 20-29 de ani. 

 

În perioada 2008-2017 în România s-au înregistrat în total 28.529 accidente cu 

implicarea copiilor (cu vârste cuprinse între 3 şi 19 ani), ce au avut drept 

consecinţe 657 de morţi, 6.126 răniţi grav şi 21.721 răniţi usor. Majoritatea 

accidentelor (93%) cu implicarea pietonilor copii s-au produs in condiţii 

meteorologice normale şi doar 5% dintre acestea s-au produs în condiţii de ploaie, 

arată datele unui studiu pe care îl puteți citi aici. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Conditiile si mecanismul de acces la banii Fondului UE de relansare 

Comisia Europeana isi dubleaza eforturile pentru a arata ca Europa a invatat 

lectiile trecutului si va evita acum, dupa "Marea izolare", greselile comise in timpul 

"Marii recesiuni". 

 

Potrivit Euractiv, propunerile de iesire din criza provocata de coronavirus nu 

seamana deloc cu planul pus in aplicare dupa criza financiara din 2007-2008, cand 

insistenta Comisiei pentru austeritate - modul impus pentru echilibrarea conturile 

publice - a condus la o recesiune accentuata in 2012. 

 

Conditionalitatile atasate Fondului de revenire economica, cu un buget propus de 

750 miliarde - parte granturi, parte credite - indica faptul ca UE este dispusa sa 

renunte, fie si temporar, la abordarea strict contabila aplicata, de exemplu, in cazul 

salvarii economice a Greciei. 

https://storymaps.arcgis.com/stories/65dc7243c8944e5ba963ad7c52dc720a
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Insa: Comisia pune la punct un mecanism care, in schimbul accesului la fonduri, 

statele membre sunt impinse pe culoarul adaptarii la paradigmele Green Deal si 

Agenda Digitala. 

 

Pentru a castiga sustinerea grupului celor 4 "austeri" (Olanda, Austria, Danemarca 

si Suedia), Ursula von der Leyen a spus ca acest fond nu va fi un "bufet suedez" 

unde pe masa sunt fonduri europene. 

 

Potrivit planului anuntat de Comisie, statele membre au o libertate limitata in a 

alege ce investitii vor face si ce reforme vor aplica pentru a-si salva 

economiile, un criteriu important pentru Bruxelles fiind acela al actiunilor care nu 

doar salveaza, ci transforma o economie. 

 

In primul rand, statele membre ar urma sa justifice in fata Comisiei modul in care 

planurile nationale de salvare concorda cu provocarile specifice si cu prioritatile 

identificate prin Semestrul European, mecanism UE de coordonare a economiilor 

nationale, care contine insa recomandari ce exced sfera economica. 

 

Vicepresedintele Comisiei Europene Valdis Dombrovskis a anuntat ca, pe langa 

respectarea recomandarilor de tara, o serie de alti indicatori vor trebui urmati de 

statele membre, de tipul contributiei proiectului pentru care se solicita finantare la 

cresterea potentiala, crearea de noi locuri de munca, coeziune sociala si teritoriala. 

 

Romania doar teoretic primeste 33 de miliarde de euro din pandemie. Practic nu 

am luat nici 30% din bugetul actual de investitii 

 

In al doilea rand, Comisia si-a manifestat intentia de a "coopera" cu statele membre 

in procesul de elaborare a planurilor de investitii si de reforma, astfel incat sa fie 

eliminat "riscul de respingere" a proiectelor pe considerentul nerespectarii unor 

criterii, asa cum se intampla pana acum cu proiecte nationale venite la Comisie in 

special din Est, insuficient fundamentate. 

 

 

https://ziare.com/bani/fonduri-investitii/romania-doar-teoretic-primeste-33-de-miliarde-de-euro-din-pandemie-dar-practic-politicienii-nu-au-luat-nici-30-la-suta-din-bugetul-actual-de-investitii-1613614
https://ziare.com/bani/fonduri-investitii/romania-doar-teoretic-primeste-33-de-miliarde-de-euro-din-pandemie-dar-practic-politicienii-nu-au-luat-nici-30-la-suta-din-bugetul-actual-de-investitii-1613614
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Intr-un interviu acordat Euractiv, comisarul pentru Buget, Johannes Hahn, a spus 

ca in noua structura de elaborare a proiectelor nu este ingrijorat ca planurile 

nationale ar putea fi respinse de Comisie, dar ca are preocupari legate de modul in 

care statele membre vor implementa proiectele aprobate. 

 

Complicatul mecanism de avizare a proiectelor: UE 27 aproba planurile nationale 

 

Johannes Hahn a spus ca UE ar trebui sa se asigure ca fondurile de revenire 

economica ar trebui cheltuite conform planurilor aprobate si ca indicatorii stabiliti 

pentru eliberarea transelor de finantare sunt atinsi in mod real. 

 

In consecinta, Comisia, surprinzand toti specialistii, propune ca statele membre sa 

fie implicate in aprobarea planurilor nationale, printr-o procedura neclara 

deocamdata de "comitologie". 

 

In principiu, UE-27 ar urma sa emita aviz obligatoriu pentru Comisie de validare a 

fiecarui plan national de investitii si reforma, inclusiv obiectivele si indicatorii, 

pentru accesarea fondurilor. 

Acest sistem propus de Comisie va fi cu siguranta unul dintre punctele fierbinti ale 

negocierilor - masura, vazuta ca asiguratorie din perspectiva nord-europeana, este 

considerata injusta, chiar discriminatorie, in sud si est. 

 

Sistemul propus de aprobare al planurilor nationale nu este insa unul discretionar, 

acordul urmand sa fie dat cu majoritatea calificata - cel putin 15 state membre, 

reprezentand minim 65% din populatia UE. 
 

(Sursa: ziare.com) 

 

 


